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W poprzednim numerze Kwartalnika
zaprezentowaliÊmy Stowarzysze-
nie Osób z NTM „UroConti”.

Tym razem, kontynuujàc cykl przedstawia-
nia ró˝nych organizacji i stowarzyszeƒ
dzia∏ajàcych na rzecz poprawy jakoÊci ˝y-
cia osób niepe∏nosprawnych, chcielibyÊmy
przybli˝yç sylwetk´ Ma∏opolskiego Sejmi-
ku Organizacji Osób Niepe∏nosprawnych. 

MSOON powsta∏ w 2002 roku i obecnie
zrzesza ok. 40 organizacji z terenu woje-
wództwa ma∏opolskiego. W sk∏ad Sejmiku
wchodzà m.in.: Ogólnopolski Zwiàzek In-
walidów Narzàdu Ruchu, Polskie Stowa-
rzyszenie na Rzecz Osób z UpoÊledzeniem
Umys∏owym oraz Krakowskie Oddzia∏y:
Polskiego Towarzystwa Walki z Kalec-
twem, Polskiego Zwiàzku Niewidomych
i Krajowego Towarzystwa Autyzmu. Jak
czytamy w statucie: „celem dzia∏ania Sej-
miku jest reprezentowanie, rzecznictwo in-
teresów oraz realizacja potrzeb Êrodowiska
osób niepe∏nosprawnych, dà˝àce do stwo-
rzenia warunków pe∏nego i aktywnego ˝y-
cia osób niepe∏nosprawnych”. 

O bie˝àcej dzia∏alnoÊci Ma∏opolskiego
Sejmiku Organizacji Osób Niepe∏nospraw-
nych rozmawiamy z Prezes - Janinà Bojdà
oraz Józefem Góralczykiem (cz∏onkiem
MSOON oraz wiceprezesem krakowskiego
oddzia∏u Polskiego Towarzystwa Walki
z Kalectwem).

Jakiego rodzaju pomoc mogà uzyskaç od
Sejmiku osoby niepe∏nosprawne?

J.B.: Sejmik jako zwiàzek stowarzyszeƒ
w zasadzie nie dzia∏a bezpoÊrednio w Êro-
dowisku  indywidualnych  osób niepe∏no-
sprawnych,  lecz poprzez ich macierzyste
organizacje. Najwa˝niejsze z dzia∏aƒ  to re-
prezentowanie czynnego Êrodowiska osób
niepe∏nosprawnych, wyst´powanie przed
wszelkimi w∏adzami w interesie poszcze-
gólnych organizacji, pomoc zrzeszonym or-
ganizacjom w tworzeniu swoich struktur,
ustalaniu planu pracy i prawnych zabezpie-
czeƒ ich dzia∏alnoÊci. Wspólnie ∏atwiej do-
trzeç nam do urz´dów, ∏atwiej przekonaç
bardziej opornych urz´dników do pozytyw-
nego za∏atwienia wielu problemów osób
niepe∏nosprawnych. Wyjàtkiem jest Êwiad-
czenie porad prawnych, socjalnych i psy-

chologicznych w biurze w Krakowie, w do-
mach osób nie opuszczajàcych mieszkaƒ ze
wzgl´du na z∏y stan zdrowia i w czasie sesji
wyjazdowych w powiatach.

Co do tej pory uda∏o si´ osiàgnàç Sejmi-
kowi?

J.G.: Uda∏o si´ stworzyç klimat oraz zro-
zumienie potrzeby po∏àczenia si∏ w celu
osiàgni´cia wi´kszych efektów pracy na
rzecz osób niepe∏nosprawnych. Tak wiele
organizacji zrzeszonych w jeden organizm
to suma doÊwiadczeƒ, które poszczególne
organizacje zdoby∏y w swojej pracy, mo˝li-
woÊç wzajemnej pomocy w tworzeniu kon-
kretnych przedsi´wzi´ç, udzielanie sobie
nawzajem pomocy w ich osiàganiu. MSO-
ON zrozumia∏ ju˝ dawno, ˝e w∏aÊciwà dro-
gà jest wspó∏praca, a nie konkurowanie po-
mi´dzy poszczególnymi organizacjami
dzia∏ajàcymi na danym terenie. Po∏àczenie
w jeden zwiàzek organizacji spowodowa∏o
równie˝ mo˝liwoÊç podejmowania si´ za-
daƒ wspólnych, niemo˝liwych do podj´cia
przez jednà organizacj´.

Skàd pochodzà fundusze na utrzymanie
Sejmiku?

J.B.: MSOON nie posiada ˝adnych fun-
duszy, co ogranicza rozwój jego dzia∏alno-
Êci. Jak ka˝da inna organizacja Sejmik
uczestniczy w konkursach grantowych na
zadania o ÊciÊle okreÊlonych celach. Sejmik
aktywny jest dzi´ki nieodp∏atnej pracy wo-
lontariuszy.

Czy Sejmikowi uda∏o si´ w jakiÊ sposób
wp∏ynàç na instytucje tworzàce prawo?

J.G.: W 2004 roku we wspó∏pracy z inny-
mi organizacjami rozpocz´liÊmy batali´ doty-
czàcà zmiany systemu zaopatrzenia w przed-
mioty ortopedyczne i materia∏y pomocnicze.
Istniejàcy wówczas zamkni´ty system by∏
wed∏ug naszej oceny systemem niesprawie-
dliwym i korupcjogennym. Dzia∏ajàc na wie-
lu p∏aszczyznach uda∏o si´ w grudniu 2004
roku doprowadziç do zmiany prawa i wpro-
wadzenia otwartego systemu zaopatrzenia
w przedmioty ortopedyczne i materia∏y po-
mocnicze. Od tego czasu Ma∏opolski Sejmik
wielokrotnie anga˝owa∏ si´ w dzia∏ania majà-
ce na celu zmiany prawa, które krzywdzi∏y

ró˝ne Êrodowiska osób niepe∏nosprawnych.
W sierpniu 2006 roku wyst´powaliÊmy do
Ministra Zdrowia w sprawie rozporzàdzenia
dotyczàcego przyznawania obustronnego za-
opatrzenia w aparaty s∏uchowe osobom po-
trzebujàcym takiego zaopatrzenia bez ˝ad-
nych uwarunkowaƒ. W bie˝àcym roku
wspó∏uczestniczymy w zmianie rozporzàdze-
nia w zakresie protez powietrznych. Ponadto
Ma∏opolski Sejmik  zaanga˝owa∏ si´ w no-
welizacj´ rozporzàdzenia Ministra Zdrowia
w sprawie zaopatrzenia w przedmioty ortope-
dyczne i Êrodki pomocnicze.

Czy w∏adze terytorialne ch´tnie wspó∏-
pracujà z Sejmikiem?

J.B.: W∏adze terytorialne ch´tnie wspó∏-
pracujà z Sejmikiem,  szczególnie jeÊli pro-
blemy dotyczà polityki spo∏ecznej i spraw
ogólnych. Dobrà wspó∏prac´ mamy z Woje-
wodà Ma∏opolskim i Urz´dem Marsza∏-
kowskim. ■
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Osób Niepe∏nosprawnych: 

Ma∏opolski Sejmik Organizacji Osób
Niepe∏nosprawnych jest istotnym partne-
rem Ma∏opolskiego Urz´du Wojewódz-
kiego w Krakowie w realizacji zadaƒ
z zakresu szeroko rozumianej pomocy
spo∏ecznej. W ramach otwartych konkur-
sów ofert dla organizacji pozarzàdowych,
ka˝dego roku Stowarzyszenie otrzymuje
z bud˝etu Wojewody Ma∏opolskiego
wsparcie finansowe na realizacj´ projek-
tów majàcych na celu m. in. daleko posu-
ni´tà aktywizacj´ i integracj´ spo∏ecznà
osób niepe∏nosprawnych oraz profesjo-
nalizacj´ funkcjonowania zrzeszonych
w MSOON organizacji. Jako Pe∏nomoc-
nik Wojewody Ma∏opolskiego do Spraw
Osób Niepe∏nosprawnych postrzegam
dzia∏alnoÊç bran˝owej federacji organi-
zacji pozarzàdowych i podmiotów z nimi
zrównanych za wysoce u˝ytecznà i po˝à-
danà, stanowi ona bowiem swoistà p∏asz-
czyzn´ wymiany informacji oraz identyfi-
kacji rzeczywistych potrzeb Êrodowiska
osób niepe∏nosprawnych.
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